معيقات ومحددات النهوض الأقتصادي - طلبة الجامعة الهاشمية (إنموذجا)
د.عبدالرحيم دعيبس - د.ظاهرالثويران
الملخص
برزت مشكلة الدراسة في ما هي المعيقات وا محددات التى تعيق النهوض الأقتصادي؟

وتهدف الدراسة إلى التعرف على اهم المعيقات والمحددات التي تواجه النهوض الأقتصادي.
التعرف على مدى استجابة وتفاعل طلبةالجامعة الهاشمية مع هذه المعيقات والمحددات. وتقع
الدراسة ضمن الدراسات الوصفية؛ إذ اتبع الباحث فيها المنهج المسحي بشقيه الوصفي
والتحليلي للإجابة على أسئلة الدراسة» وفرضياتها. وتمثل عينة الدراسة طلبة من الجامعة
الهاشمية من مختلف الكليات والسنوات. وخلصت الدراسة إلى عدة نتائج أهمها :أن السلبية
تجعل من الفرد شخصاً يخجل من الناسء ويخاف من الخطأ. كماأن عدم الإتقان في كل شيء
سينعكس على الروح المعنوية للأفراد. إن عدم المحافظة على الموارد يجعلها تستنزف بسرعة وتباع
بأسعار رخيصة.إن هدف بلا جهد النتيجة حلم؛ وإن جهد بلا هدف التتئيجة مضيعة للوقت.
وتوصي الدراسة بضرورة انشاء مركز دراسات متخصص بدراسة معيقات ومحددات النهضة.
عمل برنامج تلفزيوني كيف نتغلب على معيقات ومحددات النهضة؟ وكيف نصنع نهضة
اقتصادية أردنية؟ .











Abstract

A problem in the study what are the obstacles and constraints that hinder the
economic recovery? The study aims to identify the most important obstacles and
constraints facing economic advancement to identify the extent of the response and
reaction of the Hashemite University students with these obstacles and limitations.
The study is located within the descriptive studies .as Follow researcher in the survey
method «both descriptive and analytical to answer the study questions .and
hypotheses. The study sample of the Hashemite University students from various
colleges and years. The study concluded the following findings: that the negative
makes the individual people are ashamed of the people cafraid of error. The lack of
perfection in everything will impact on the morale of the members. The lack of
conservation makes it drains quickly and sold cheaply. The goal of the effort without
result dream albeit an effort aimless result is a waste of time. The study recommends
the need to establish specialized study center "studying the obstacles and the
determinants of the Renaissance. Action television program how to overcome the
obstacles and the determinants of the Renaissance? And how to make an economic
[bookmark: _GoBack]renaissance Jordanian?
